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تناول البحث موضوع التجارة الدولية; عقودها، وأدوات سياستها.  ويتضمن فصلين، فالفصل الأول: يتناول مفهوم التجارة الدولية، ومشروعيتها، وأنواعها، وأهميتها، و الخطوات التمهيدية، والتكييف الفقهي لأنواعها، ثم الفصل الثاني: أحكام الخطوات التمهيدية للعقد التجاري الدولي وأدوات سياسة التجارة الدولية. 
واستخدم الباحث ثلاثة مناهج: أولها: المنهج التاريخي، وثانيها: المنهج الاستقرائي, وثالثها: المنهج الوصفي.
وهدف البحث يتجلى في شيئين أساسين، أولهما: بيان حقيقة التجارة الدولية، وحكمها، وما يتعلق بها، وثانيهما: دراسة أدوات سياسة التجارة الدولية فقهية.
وقد وصل البحث إلى نتائج، منها: أبرز البحث عدم اتصاف المراحل التمهيدية للعقد التجاري الدولي بالعقدية، وأنها مجرد الخطوات قبل العقد، وأوضح التفريق بين ما قد يشتبه بالتجارة الدولية من الصرف، والاقتصاد، وأوضح البحث المعنى الفاصل لعمل التجارة، وغيرها من خلال نصوص الفقهاء حتى لا ينحصر على معنى البيع، والشراء فقط.  
وأوصى الباحث بأمور، منها: على الباحثين من الفقهاء المعاصرين الاهتمام الأكثر بمجال التجارة الدولية الأخرى تلبية للحاجة الماسة ودراستها شرعيا، وعلى الدول الإسلامية التعاون مع أهل التخصص للعلوم الشرعية لحل مشاكل الأمة في مجال علاقات الدول الإسلامية مع الدول الأخرى.

Abstract
This study aims to investigate the provisions of international trade, its contracts and policy tools. It includes two chapters. The first chapter presents the definition of international trade, evidence of its legitimacy, types, importance and requirements, and the jurisprudential conditioning of its types. The second chapter provisions of the preliminary steps and international trade policy tools. 
The researcher uses three approaches, namely: the historical approach, the inductive approach, and the descriptive approach.
The aim of the study is manifested in two main objectives: to clarify the reality of international trade, its ruling and what is related to it, and to study of international trade policy tools in jurispudence.
The study reveals several findings. It highlights that the preliminary stages of international trade are not characterized as contractual and that they are just the steps before the contract. It also presents the distinction between what may be suspected of international trade of exchange and economy. The study further explains the real meaning of trade and other functions through the texts of jurists so as not to be limited to the meaning of selling and buying only.
The researcher provides some recommendations. The jurists should pay attention to the field of international relations and study it legally, and the Islamic countries should cooperate with people specializing in Sharia sciences to solve the problems of the nation in the field of Islamic relations.
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